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Vedtak av Kommunal planstrategi 2020-2023 
 
 
15.10.2020 Formannskapet: 
Handsaming i møtet: 
Rådmann Ingebjørg Vamråk orienterte innleiingsvis om at ho meinte at saka ikkje var godt nok 
utgreidd til å leggjast fram for politisk handsaming, men at ho av omsyn til tidsfristar valde å la 
formannskapet avgjera spørsmålet.  
 
Etter den innleiande debatten sette ordførar Knut Harald Frøland (Bl) fram framlegg om å senda saka 
tilbake til administrasjonen for ny handsaming.  
 
Før røystinga orienterte rådmann Ingebjørg Vamråk om at administrasjonen vil trenga minst eit halvt 
år på å omarbeida framlegget til planstrategi og leggja dette fram på nytt.  
 
Knut Harald Frøland sitt framlegg vart samrøystes vedteke.  
 
FORM- 038/2020 Vedtak: 
Saka vert sendt tilbake til administrasjonen for ny handsaming.  
 
13.10.2020 Naturutvalet: 
Handsaming i møtet: 
Leiar Karl Kolbotn (Frp) og Rådmann Ingebjørg Vamråk (på teams) orienterte kort om Samnanger sitt 
delegeringsreglementet § 6.4,  der formannskapet har fått delegert innstillingsrett til kommunestyret 
om planstrategi (PBL§10-1) og kommunen sin samfunnsdel (PBL kap. 11).  
Administrasjonen var gjort seg til kjenne med dette etter at saklista vart sendt ut til naturutvalet. 
Formannskapet får difor planstrategien til handsaming den 15.10.20. og handsaming av 
høyringsuttalane. Kommunestyret gjer endeleg vedtak. Naturutvalet er Samnanger kommune sitt 
planutval med unnatak av planar jr. § 6.4 i delegeringsreglementet. 
Utvalet slutta seg til trekke saka frå saklista.  
 
NAT- 019/2020 Vedtak: 



Samrøystes vedtak om å trekke saka frå saklista.  
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Med heimel i plan- og bygningslova §10-1 vert Kommunal planstrategi 2020 – 2023, dagsett 
28.09.2020, for Samnanger kommune vedteken. 
 
 
 
Dokument som er vedlagt: 
Kommunal planstrategi 2020-2023_Raud markering 
Folkehelseoversikt 2019-2023 (kortversjon) 
Samnanger kommune Vestland - Høyring av kommunal planstrategi 2020-2023 - uttale 
Fråsegn til høyring av kommunal planstrategi 2020-2023 for Samnanger kommune 
Revidert høyringsuttale 16.04.2020 
Tillegg til høyringsuttale  re skilting til bibliotek 16.04.2020 
Kommunal planstrategi for 2020 rev. 1 
Uttale - Kommunal planstrategi 2020 - 2023 for Samnanger kommune - Høyring før vedtak i 
kommunestyret 
Fråsegn - Samnanger kommune - kommunal planstrategi 2020 - 2023 
NVE si fråsegn - Høyring av Kommunal planstrategi 2020-2023 - Samnanger kommune 
 
Kva saka gjeld: 
Planstrategien vart handsama av naturutvalet og kommunestyret i februar og mars 2020, og deretter 
lagt ut til offentleg ettersyn i 30 dagar. Det kom inn 7 innspel, og desse har danna grunnlag for ein del 
justeringar og suppleringar i strategidokumentet. Planstrategien er no gjort offentleg i 30 dagar, og 
vert gjennom dette saksframlegget handsama på nytt av naturutvalet og kommunestyret. 
 
Vurderingar og konsekvensar:  
Vedtaket om offentleg ettersyn i kommunestyret inkluderte følgjande punkt, som tillegg til 
rådmannen og naturutvalet sitt framlegg til vedtak: 
 
Det vert gjort følgjande endringar i forhold til naturutvalet si tilråding: 

·  Det bør takast inn i samfunnsdelen ei målsetting om ein befolkningsvekst på 3 %. 
·  Trafikksikringsplanen må inn som eige punkt i planprogrammet. 
·  Bustadsosial handlingsplan skal vera ein del av samfunnsdelen i kommuneplanen 
·  Arbeidet med arealdelen i kommuneplanen skal startast opp parallelt med samfunnsdelen. 

Fokuset skal då vera spesielt på dei områda som vert arbeidde med i samfunnsdelen. 

 
Dei tre første punkta tek me med vidare til utforminga av planprogrammet til kommuneplanens 
samfunnsdel. Det siste punktet er det ikkje mogleg for administrasjonen å følgja opp, gitt dei 
ressursane teknisk forvaltning og kommuneadministrasjonen elles til ei kvar tid rår over. I ein liten 
kommune som Samnanger er det umogleg å ha interne ressursar tilgengeleg som står klare for å ta 
hand om to så store planprosessar på ein gong. Kommuneplanens arealdel vart ved førre rullering 
utarbeidd utelukkande med eigne ressursar. Dette er enormt ressurskrevjande, og planleggjaren får i 
periodar ikkje høve til å utføra vanleg sakshandsaming, samt at prosessen tek svært lang tid. Sjølv om 
ein hadde sett vekk arbeidet med ein av planane til eksterne konsulentar, er det likevel eit monaleg 
sakshandsamings- og koordineringsarbeid internt, for å følgja opp konsulentane. Administrasjonen 
rår til at det vert gjort eit nytt vedtak om å prioritera samfunnsdelen først, og deretter starta opp 
arealdelen så snart endeleg vedtak er gjort. 
 
INNSPELSHANDSAMING 
I planstrategidokumentet er det gjort endringar og suppleringar, som skildra nedanfor. I sjølve 
dokumentet (vedlagt) er endringane markerte med raud tekst. 
 



Samnanger FRP har spelt inn mange gode tankar til bruk i arbeidet med kommuneplanens 
samfunnsdel. Innspela om ulike detaljplanar og andre problemstillingar rår me til at FRP sine 
representantar innarbeider i eit framlegg til vedtak i naturutvalsmøtet. Det er ikkje primært dei 
politiske partia som skal koma med innspel ved offentleg ettersyn av planar og planstrategiar. Deira 
arbeid føregår i interne gruppemøte og vert lagt fram som innspel og framlegg til vedtak i dei 
politiske utvalsmøta.  
 
Vestland fylkeskommune (VLFK) meiner Samnanger kommune har laga ei god og oversiktleg 
planstrategi som vil kunne fungera godt etter hensikta si, og den dekker i hovudsak dei tema som er 
naturleg å gjera greie for i denne samanhengen. 
VLFK kjem med ei rekkje generelle innspel på tema kulturminne, samordna areal og transport, 
folkehelse/universell utforming, nærings- og senterutvikling og jordvern. Alle innspela kan takast 
med vidare i arbeidet med kommuneplanens samfunnsdel og arealdel. I tillegg til dei generelle 
innspela rådar VLFK Samnanger til å utarbeida ein eigen plan for universell utforming. 
Administrasjonen rår til at me først utarbeider kommuneplanens samfunnsdel, som også inkluderer 
temaet universell utforming, og deretter vurderer om det erbehov for ein eigen plan for universell 
utforming gjennom neste planstrategi om tre år. 
 
Innspel frå Fylkesmannen  
Ei rekkje innspel på tema som kunne ha vore breiare utgreidd og omtala. Etter administrasjonen sitt 
syn høyrer mykje av det heime i planprogramma til kommuneplanens samfunnsdel og 
kommuneplanens arealdel. Her følgjer nokre viktige punkt fylkesmannen har merkandar til, og som 
me har gjort endringar og suppleringar på i planstrategidokumentet: 
 

a. Fylkesmannen saknar særleg drøftingar knytt til strategiske val, noko som er eit vesentleg 
element i ein kommunal planstrategi. 

1. Ein utfyllande tekst er lagt til i starten av kapittel 7: 
 

For Samnanger er det viktig å få til ei effektiv planlegging gjennom kommunestyreperioden. Det 
har tidlegare vore ei utfordring å få til ein 4-årssyklys for planarbeidet med planstrategi, 
kommunen sin samfunnsplan og arealplan. Målet for komande folkevaltperiode er å få til dette 
utan at det skal gå på bekostning av eit godt samspel med private lokale interesser, med statlege 
og fylkeskommunale organ.  
 
For å få til ei god samfunnsutvikling næraste åra er det særskilt behov for å vidareutvikle område 
som er sett av til bustad- og næringsområde i arealplanen. For å stimulera til medverking og 
framtidig utvikling  vert det viktig å få gjennomført samfunnsdelen og revisjon av områdeplanen 
på Bjørkheim komande år. Regulering av nye bustadområde kan skje i kommunalt initiativ eller i 
regi av utbyggjarar. Ei utfordring er kommunen sin stramme økonomi der tiltaka i planane må 
tilpassast handlingsrommet for kva som kan verta realisert. Målet er å få til rett plan til rett tid 
samtidig som ein får til gode prosessar og brei medverknad.  

 
g. Fylkesmannen saknar ei konkret vurdering av korleis gjeldande kommuneplan har fungert 

som politisk og administrativt styringsverktøy. 
1. Ein meir utfyllande tekst er lagt til under punktet om kommuneplanens arealdel i 

kapittel 6.1: 
 

Arealplanen har fungert godt som styringsverkty for etablering av nye bustader i sentrale 
område, til beste for m.a. både klima og folkehelse. LNF-spreiddområda fungerer også bra til å 
styra plasseringa av enkelthus i grendene. Me har få førespurnader om frådelingar og bygging av 
bustadhus utanom LNF-spreiddområda. 
 
I etablerte bustadområde der arealføremålet bustadområde går heilt til sjø, men med 
byggjegrense eit stykke ovanfor, er svært forvirrande for publikum. Dette bør ved neste rullering 
endrast til LNF nedom byggjegrensa, for å ikkje skapa byggjeforventning på stader der bygging 



ikkje er tillete. Vidare er det i sentrale strøk ein del naust og ubygde nausttomter som ligg 
innanfor desse nemnde bustadområda, dette gjer det svært vanskeleg for administrasjon og 
politikarar å stå i mot utbyggingspresset på strandsona. For dei områda som er sette av til 
naustføremål, men med krav om reguleringsplan, ser me at det ikkje vert starta opp 
reguleringsplan. Det ligg inne for få nausteiningar i kvart område til at det svarar seg å laga 
reguleringsplan. Dette fører så til eit ynskje om dispensasjon frå reguleringsplankravet. 
 
Det er hausta svært gode erfaringar med føresegna som gjev høve til å byggja mindre tiltak på 
bustadtomter i LNF-område, utan å søkja om dispensasjon. Dette frigjer mykje kapasitet hos 
byggjesakshandsamar. Ved neste rullering av arealplanen bør me utgreia om dette er ei føresegn 
som også kan høva å bruka på fritidsbustadtomter. 
 
Før neste rullering av arealplanen bør me få ta del i NVE si pågåande skredfarekartlegging. Dei 
aktsemdområda som ligg føre er basert på svært grove høgdekart, og er ikkje treffsikre nok. Det 
fører ikkje berre til ekstrakostnader til geologvurdering for utbyggjarar, men ein kan også risikera 
at små, lokale skredfareområde ikkje er fanga opp. Risiko er sjølvsagt avklart innanfor nye 
byggjeområde, men i gamle byggjeområde, der det framleis ligg resttomter er dette ikkje 
nødvendigvis avklart. 
 
Føresegnene om byggjegrenser langs vassdrag ser ut til å fungera etter intensjonen, som er å 
verna bygningar og andre nye tiltak mot flaum og skred langs vassdraga, og for å ta vare på 
naturverdiane knytt til vassdraga og kantvegetasjonen. 

 
c. Fylkesmannen har tilbakemeldingar på at dei meiner den kommunale planstrategien 

framstiller oppdatering av overordna ROS (risiko- og sårbarheitsanalyse) og 
beredskapsplanen på ein feil måte, og at der er ei feil kopling mellom desse og ROS-
analysen i kommuneplanens arealdel. 

2. Dette baserer seg på ei misforståing, med grunn i ein noko utydeleg tekst frå 
kommunen si side. Me har no presisert teksten for å fjerna grunnlaget for 
misforståinga. Det er også lagt til meir tekst under ei ny overskrift; 
Samfunnstryggleik i kapittel 6.1, der det går tydeleg fram kva oppdateringsreglar 
som gjeld: 

 
Overordna risiko- og sårbarheitsanalyse er ikkje eigentleg ein plan, men arbeidsprosessen liknar 
mykje på ein planprosess, og det er også høve til å utarbeida analysen som ein kommunedelplan, 
jf. Rundskriv H-5/18 Samfunnssikkerhet i planlegging og byggesaksbehandling. 
 
Gjeldande overordna analyse vart vedteken i 2019. Det er laga ein gjennomføringsplan for 
oppfølging av avdekt risiko og sårbarheit i kommunen. Tiltaka skal vera utførte innan utgangen av 
2020. 
 
I tråd med lov om kommunal beredskapsplikt, sivile beskyttelsestiltak og Sivilforsvaret med 
tilhøyrande forskrift om kommunal beredskapsplikt, skal den heilskaplege ROS-analysen 
reviderast minimum kvart fjerde år, medan den overordna beredskapsplanen skal reviderast 
årleg. Tilsvarande skal òg andre krav til kommunane sitt samfunnstryggleiks- og beredskapsarbeid 
i høve sektorlovgjevinga følgjast opp, t.d. innan brann og redning, helse og omsorg, HMS m.v. 
 
I tråd med Statlege planretningsliner for klima- og energiplanlegging og klimatilpasning skal 
«kommunal og regional planstrategi omtale behovet for oppdatering av eksisterende eller 
utarbeiding av nye planer, i lys av forventede klimaendringer og tidligere uønskede 
naturhendelser.» 
 
Samnanger sin klima- og energiplan er frå 2010, og denne har behov for revisjon. Planen er vinkla 
mot energibruk og samfunnet sin klimapåverknad, ikkje klimaendringane sin påverknad på 
samfunnet. Klimaprofil for Hordaland har følgjande oppsummering av venta klimaendringar: 

https://klimaservicesenter.no/faces/desktop/article.xhtml?uri=klimaservicesenteret/klimaprofiler/klimaprofil-hordaland


· Nedbør og flaum: det er venta vesentleg auke i episodar med kraftig nedbør både i intensitet og 
førekomst. Dette vil også føre til meir overvatn. Det er venta fleire og større regnflaumar. 

· Stormflo: som følgje av havnivåstiging er det venta auke i stormflonivåa. 
· Skred: faren for for jord-, flaum- og sørpeskred aukar som følgje av auka nedbørmengder. Med eit 

varmare og våtare klima vil snøgr ensa bli høgre, og regn vil oftare falle på snødekt underlag. Dette 
kan redusere faren for tørrsnøskred, og auke faren for våtsnøskred i skredutsette område. Det er 
ikkje venta at klimaendringane vil auke faren for fjellskred vesentleg. 

Klimaplanen bør ved revidering vinklast med eit større fokus på klimarisiko og -tilpassing, då dette 
er fråverande i dagens plan. Det er i dag berre den overordna ROS-analysen som omhandlar 
desse temaa, og til ei viss grad arealplanen. NVE har spelt inn at me bør vurdera behovet for ein 
overordna temaplan for overvatn. Dette kunne ein eventuelt ha integrert i ein 
klima(tilpassings)plan.  

 
h. Fylkesmannen nemner at sosial bustadutvikling og bustadsosialt arbeid som sosialt 

utjamnande tiltak bør forankrast i det vidare planarbeidet. 
1. Dette høver bra med kommunestyret sitt vedtak; Bustadsosial handlingsplan skal 

vera ein del av samfunnsdelen i kommuneplanen». 
 

i. Det vert etterlyst ei nærare og meir detaljert skildring av korleis kommunen har lagt til rette 
for at barn og unge skal kunne få fram sine synspunkt, ønskje, behov og bli inkluderte på 
sine eigne premissar. 

1. Meir utfyllande tekst lagt til under avsnittet om kommuneplanens samfunnsdel: 
 

Planprosessen for ny samfunnsdel til kommuneplanen vert eit godt høve til implementera den 
nye rettleiaren frå kommunal- og moderniseringsdepartementet «Veileder om barn og unge i 
plan og byggesak» i eining for samfunnsutvikling. Samnanger kommune har eit aktivt 
ungdomsråd, og ein barn- og unge sin representant i administrasjonen, men gjennom 
samfunnsplanprosessen vert det behov for å involvera barn og unge i bygda meir direkte inn i 
planprosessen. Erfaringane frå dette vil me bruka til å bli enda betre på å involvera den unge 
befolkninga i kommunen i alle planprosessar. 
 
Frå den nemnde rettleiaren (s. 7-8) kan me trekkja fram følgjande sitat om kvifor det er så viktig 
at barn og unge får ta del i planlegginga av samfunnet som dei er ein del av: «God og 
gjennomtenkt planlegging er grunnleggende for at barn får trygge oppvekstvilkår og et godt 
utgangspunkt for god helse. Det må være enkelt og trygt å gå og sykle til skole, venner og 
fritidsaktiviteter, og det må finnes områder for fysisk utfoldelse. Det innebærer blant annet å 
legge til rette for gode og trygge møteplasser og aktivitetsfremmende omgivelser som gir varierte 
muligheter for sosialt samvær, lek og utfoldelse. Det må finnes arealer og steder der ulike 
aldersgrupper kan oppholde seg og utfolde seg. (…) Medvirkning fra barn og unge er en kilde til 
ideer og forslag som kan gjøre stedet mer spennende og attraktivt og mer tilpasset deres ønsker 
og behov. Aktiv deltakelse i samfunnsplanlegging og stedsutviklingsprosesser kan også bidra til at 
ungdommen får en mer positiv holdning til stedet og større lyst til å bo der i fremtiden.» 

 
j. Fylkesmannen meiner at planstrategien bør leggja til grunn at kunnskap om naturverdiar og 

landbruksverdiar skal haldast oppdatert og supplerast med nykartleggingar, for å kunna gje 
grunnlag for berekraftig økologisk utvikling. 

1. Me har teke inn ein tekst om dette under punktet Langsiktig arealbruk i kapittel 
6.1: 

 
For å styra den langsiktige arealbruken ved neste rullering på ein enda betre måte, vil det vera eit 
godt grep å oppdatera kunnskapen og informasjonen me har om miljø- og landbruksverdiane i 
kommunen. Dette inkluderer t.d. dyrka mark, naturtypelokalitetar, raudlisteartar, vassdrag med 
kantvegetasjonsbelte, funksjonell strandsone m.m. 

 

https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/barn-og-unge-i-plan-og-byggesak/id2685228/
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/barn-og-unge-i-plan-og-byggesak/id2685228/


NVE har eit generelt innspel om å ta omsyn tilsamfunnstryggleik, klimaendringar, naturfare og 
overvasshandtering i planstrategi og påfølgjande planarbeid, og refererer til ulike rettleiarar på 
området. Vidare bør kommunen vurdera trongen for å utarbeida ein overordna plan for 
overvasshandtering. 
Me har supplert planstrategidokumentet med eit nytt avsnitt om samfunnstryggleik (sjå teksten 
referert under fylkesmannen sin uttale), og vurderer at ein plan for overvatn kan inngå som ein del 
av klimaplanen. Nærare vurderingar vil bli gjort i samband med oppstart av den. 
 
Statens vegvesen ser positivt på at trafikksikringsplanen ligg inne som eige punkt i planstrategien. 
Denne vil danna grunnlag for vidare utvikling av Samnanger kommune som eit trygt bustad-, arbeids- 
og oppvekstområde. Ved rullering av kommuneplanens arealdel er det viktig å få samla 
bustadområde, skule og fritidsaktivitetar. 
Me tek uttalen til orientering. 
 
Fiskeridirektoratet ser positivt på at kommunen vil føreta revisjon av arealbruk i sjøområda. Dei gjer 
merksame på at ved sida av akvakultur er det også fiskeriinteresser i Samangerfjorden, og 
Fiskeridirektoratet vil ha fokus på at desse interessene vert tekne vare på i planprosessen. 
Me tek uttalen til orientering, og med oss vidare i arbeidet med kommunedelplan for akvakultur. 
 
Samnanger næringsforum har mange gode innspel direkte til arbeidet med kommuneplanens 
samfunnsdel, kommuneplanens arealdel, trafikksikringsplan, områdeplan for Bjørkheimsområdet og 
kommunedelplan for akvakultur. 
Me tek innspela med oss vidare i dei nemnde planprosessane.  
 
Kommunepsykologen og einingsleiar Helse har spelt inn ei skildring av behovet for ein handlingsplan 
for førebygging av sjølvskading og sjølvmord. Handlingsplanen låg allereie inne i tabellen til eining for 
helse, og den innsendte skildringa er teke inn som eit avsnitt under kapittelet for Eining for helse. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


